
Interpellation 

Ställd till Jennie Forsblom (KD), ordförande i hälso- och sjukvårdsnämnden 

 

Bengt Lundgren - en pionjär.  

 

På 1970-talet opererades alltid hela bröstet bort när bröstcancer upptäcktes. Det ansågs att ett 

bröst bara var “skinn, vårta och lite fett”. Att kvinnor kunde uppleva bröstoperationen som en 

amputation av en kroppsdel uppmärksammades inte.  

 

I dåvarande Landstinget Gävleborg förändrades dock hela arbetet kring bröstcancer.  

Det var på Gävle sjukhus som läkaren Bengt Lundgren verkade och med stort stöd från 

undersköterskan Marianne Jönis, startades arbetet med det som kom att bli den svenska 

screeningmodellen för att upptäcka bröstcancer i tidiga stadier. 

 

Under Bengt Lundgrens ledning undersöktes 6000 kvinnor i Sandviken med en förfinad 

röntgenutrustning och nya diagnosmetoder. På Medicinska riksstämman 1974 presenterades 

resultaten som innebar stora framsteg i kampen mot bröstcancer.  

 

Bengt Lundgren ansåg att Sandvikenstudien var tydlig i sitt resultat och Gävle sjukhus  

blev först i världen att starta allmän mammografiscreening redan under 1970-talet. 

 

Nästa år är det 50 år sedan som resultaten presenterades; resultat som förändrade arbetet  

och därmed hela vården kring bröstcancer. Arbetet har sedan dess fortsatt och idag är  

5-årsöverlevnaden uppe i nästan 90 procent, men kampen mot bröstcancer måste fortsätta. 

 

 

 

Utifrån ovanstående frågar jag hälso- och sjukvårdsnämndens ordförande: 

 

På vilket sätt kommer Region Gävleborg uppmärksamma att det är 50 år sedan som  

Bengt Lundgren presenterade sitt, så avgörande, arbete i kampen mot bröstcancer?  

 

 

Ulla Andersson, Vänsterpartiet 

2023-08-24 

 

 


